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توپ و تور

کارت زرد

 آتش نشانی فاتح 
والیبال ادارات مشهدشد

محمد مهدیزاده

مسابقات والیبال قهرمانی ادارات مشهد که ازچندی پیش وبا شرکت 

ده تیم درسالن ورزشی میثاق مشهد وبه سرپرستی احمدقلیزاده 

وبا نظارت هیات والیبال خراسان شروع شده بود سرانجام پس 

ازیک هفته تلاش با قهرمانی تیم شهرداری ب )آتش نشانی(

مشهدبه پایان رسید 

درشب فینال تیم آتش نشانی با درخشش دوبازیکن با تجربه 

ولیگ برتری والیبال خراسان علی برادران وسعید صفاریان برابر 

تیم شهرداری مشهد وبا نتیجه ۲برصفر به پیروزی رسید وفاتح 

والیبال قهرمانی ادارات مشهدشد 

قضاوت فینال را احمدکلالی داورملی وامیررضا مهدیزاده داور 

درجه یک والیبال خراسان برعهده داشتند 

دردیداررده بندی تیم بانک ملی ۲برصفرازسد علوم پزشکی گذشت 

وبرسکوی سوم ایستاد وعلوم پزشکی چهارم شد 

قضاوت بازی رده بندی را اکبرتابش نژاد واسماعیل زاده برعهده 

داشتند

اسامی تیم قهرمان:

علی برادران سعید صفاریان کاظم مقدسی حسن رجبیان 

سجادصادقی منش مهران تجعفری حسین نودهی الیاس 

یعقوب نژاد سیدمجتبی اسلامی آرش شبان 

مربی:وحیدغفوری

سرپرست:یاس خاوری

سرپرست سه مجموعه ورزشی مشهد معرفی شدند

نخست ورزشی:وقتی به رییس یک مجموعه نمی توان 

اعتمادکرد سرپرست بهترین گزینه است.

مدیــرکل ورزش گفت پــروژه های نیمــه کاره با 
مولدسازی تکمیل می شود

نخست ورزشی: اگرداراییهای راکد موجود بود سالن ۶هزارنفری 

ثامن مشهد را تکمیل کنید بقیه پیش کش.

سرپرست بسکتبال خراسان  رضوی معرفی شد
نخست ورزشی: ببینید بسکتبال خراسان به چه روزی افتاده 

که با انتخاب سرپرست همه ساکت شدند.

  صاحب امتیاز و مد   یرمسوول: دکتر علی پاکباز خسروشاهی
  زیر نظر شورای سردبیری
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 نخستین همایش تقدیر و تجلیل از ۱۱۰مربی 

تربیت بدنی پیشکسوت سپاه امام رضا )ع( با حضور 

سرهنگ عباس مشمول مسوول تربیت بدنی سپاه 

امام رضا)ع( ،غیاثی معاون تربیت بدنی شهرداری 

مشهد، جبار قوچان نژاد معاون اداره کل ورزش و 

جوانان، انین زاده مسوول تربیت بدنی بنیاد کرامت 

رضوی ،فرماندهان و مدیران اجرایی خراسان رضوی 

ویکصد و ۱۰نفر مربی بازنشسته تربیت بدنی سپاه به 

همراه خانواده در سالن همایش های استان قدس 

رضوی برگزار شد.

 در ابتدای این مراسم مسوول تربیت بدنی سپاه امام 

رضا )ع( ضمن خیرمقدم به مدعوین و تبریک ولادت 

حضرت زهرا)س( و گرامی داشت مقام زن گفت: 

این مراسم که برای نخستین بار ر استان برگزارشده 

است را به فال نیک می گیریم و امیدوار هستیم با 

تمهیداتی که اتخاذشده این همایش هرماه تحت 

عنوان برنامه های دعای توسل و ...همچنان تدوام 

و به صورت جدی به آن پرداخته شود.

عباس مشمول افزود: معتقدم تجلیل و قدردانی از 

پیشکسوتان عرصه تربیت بدنی که وظیفه خطیر 

آموزش نیروهای رزمی را بر عهده داشتند باید به نحو 

شایسته و با احترام از آن یاد شود وی اضافه کرد: این 

 همایش بناربود هم زمان با ولادت حضرت زهرا)س( 

و گرامی داشت مقام زن برگزار شود که با توجه به 

حادثه دلخراشی تروریستی کرمان به تعویق افتاد. 

مشمول در ادامه خواستار ساماندهی برای برگزاری 

همایش تجلیل و قدردانی از مربیان بازنشسته و 

پیشکسوت استان با مدیریت اداره کل ورزش و 

جوانان شد و تصریح کرد: اداره کل متولی چنین 

همایش های باید در سطح کل استان باشد و برای 

این عزیزان که سال ها در کسوت بازیکن برای کشور 

افتخار آفریدند مراسمی درخور و در شان آن ها برگزار 

کند و برای اینکه هیچ فردی از قلم نیفتد تقسیم بندی 

کند و بر اساس رشته های ورزشی از مدعوین دعوت 

کند و مانیز برحسب وظیفه در این مسیر همراهی 

خواهیم کرد و این موضوع در جامعه باید به شکل 

یک فرهنگ تعریف شود. وی تصریح کرد: با توجه به 

مذاکره با فرمانده سپاه و مسوولان بناست با توجه به 

اعتبارات تخصیص داده شده این مراسم ها هرماه به 

شکل برگزاری دعای توسل و... تداوم داشته باشد. 

در ادامه در حاشیه برگزاری همایش جواد سرمدی 

مسوول برگزاری همایش گفت: این مراسم به خاطر 

قدردانی از عزیزانی است که مظلوم واقع شدند و 

شایسته و بایسته از خدمات آنان در طول هشت 

سال دفاع مقدس در سنگر آموزش رزمندگان تلاش 

کردند. وی افزود: خراسان بزرگ در هشت سال دفاع 

مقدس کمترین آمار غرق شدگی جبهه را داشت و 

این موضوع ناشی از آموزش های است که رزمندگان 

قبل از اعزام توسط مربیان انجام دادند مربیان 

تربیت بدنی خراسان بیش از ۴هزار نفر اعزامی به 

جبهه را آموزش رزمی و شنا دادند.و این خدمات از 

افتخارات بزرگ مربیان ماست سرمدی افزود: در 

طول جنگ رزمندگان و فرماندهان آموزشی در هنگام 

بازگشت از جبهه در سنگر تربیت بدنی مسوولیت 

داشتند و به عنوان روسای هیات های ورزشی به 

جامعه ورزش استان کمک می کردند. در پایان این 

مراسم هدایایی به رسم یادبود به مربیان پیشکسوت 

تربیت بدنی سپاه امام رضا )ع ( اهدا شد.

 نخستین همایش تجلیل از پیشکسوتان 
تربیت بدنی سپاه  در مشهد 

 رییس هیات فوتبال مشهد در باره جایگاه فوتبال 

مشهد در سطح کشور می گوید: ورزش فوتبال بیزینس 

است و امروز اگر پول نباشد با خواهش و تمنا نمی شود 

تیم داری کرد و در سطح کشور حضور یافت و در این 

راستا دستگاه های متولی هستند که می توانند به 

فوتبال رونق ببخشند. حسن نوری معتقد است که 

جذابیت ،مفرح و هیجان فوتبال پیر و جوان و زن و 

مرد نمی شناسند و همه آحاد جامعه را تحت تاثیر 

قرار داده است. وی اضافه کردفوتبال استان تا کنون 

چه امتیازی به حامیان صنعت ایجاد کرده است تا 

توقع حضور پر طمطراق صنعت را در سرمایه گذاری 

داشته باشیم. کسانیکه برای حمایت از فوتبال لیگ 

برتر آمدند چه ارزیابی از آنها داشتیم اداره کل ورزش 

تاکنون چه حمایتی از هیات فوتبال داشته است و 

برای رسیدن به جایگاه واقعی از جمله رونق مدارس 

فوتبال،شناسایی استعداد های برتر ، جذب اسپانسر 

به بدنه فوتبال استان و صادرات بازیکن ورشد و توسعه 

فوتبال در شهرستانها چه قدم هایی برداشته است. وی 

 درخصوص در اختیار گذاشتن امکانات ساختاری به فوتبال 

می گوید: امکانات هم با پول مالیات مردم ایجاد شده برای 

مردم چه کار خاصی صورت گرفته که امروز توقع داریم 

مدیرکل نظر مستقیم در فوتبال داشته باشد مگر برای 

انتخابات مجلس و شورا و استفاده صد درصد سیاسی 

از این فوتبال برای دوستان و خیلی چیزای دیگه که 

باید گفت و شنید تا مخاطب مطلع شود . رییس هیات 

فوتبال مشهد تصریح کرد: با مظلوم نمایی و استفاده 

از کلمه بیت المال نمی شود سودجویی کرد و ورزش 

را بهانه ای برای توجیه عملکرد نادرست خود در بدنه 

ورزش انجام می دهیم. وی معتقد است : امکاناتی که 

در اختیار اداره کل ورزش است ریز بینی وبررسی شود 

بعدا مشاهده شود آقایان از زمانی که سکاندار اداره کل 

ورزش و جوانان را عهده دار شده اند بعد برای حفظ 

بیت المال چه بدی بناست برداشته شود.

 مجید خروشی: برترین های بانوان تنیس 

روی میز »جام سلامت« در استان خراسان 

رضوی با معرفی نفرات برتر پایان یافت.

 رییس هیات تنیس روی میز خراسان 

رضوی با اعلام این خبر گفت: نخستین 

دوره مسابقات تنیس روی میز بانوان استان 

خراسان رضوی ، جام سلامت با حمایت 

شرکت صنعتی گلرنگ و فدراسیون تنیس 

روی میز جمهوری اسلامی ایران هم زمان 

در سراسر کشور با معرفی نفرات برتر پایان 

یافت. علی گلستانی افزود: این مسابقات 

با حضور پرشور 93 بازیکن علاقه مند به این 

رشته به صورت حذفی در رده سنی بالای 

۴۰ سال و زیر ۴۰ سال در سالن شهید 

ابراهیم محبوب با سرداوری خانم گودرزی  

فلاحتی، اشرف سرشاد و داوران خانم ها: 

ایرانفر، اعظم سرشاد، موسوی، افتخاری، 

قنبری،کریمیان، مرادی، ابراهیم زاده برگزار 

شد. وی خاطرنشان کرد:در پایان این 

مسابقات نفرات زیر موفق به کسب عناوین 

برتر شدند. دررده سنی بالای ۴۰ سال 

:فاطمه کریمی به مقام اول دست یافت.

اکرم سرشاد دوم شد و اشرف سرشاد و نیکو 

منش به صورت مشترک سوم شدند.مقام 

پنجم تا هشتم:فاطمه طهماسبی ،افسانه  

خانپور،فروغ السادات مدرسی و در رده 

سنی زیر ۴۰ سال:فاطمه مجد به مقام 

قهرمانی دست یافت.عقیله ارشادی فردوم 

شد.نگین وفایی پور-مهدیس خوش خلق 

به صورت مشترک سوم شدند.مقام های 

پنجم تا هشتم سعیده مختاری،نگار وفایی 

پور،فاطمه برزنونی،غزل مقیمی در پایان 

این رقابت ها به رسم یادبود به نفرات برتر 

هدایایی اهدا شد.

رییس هیات فوتبال مشهد عنوان کرد

تیمداری با خواهش و تمنا نمی شود 

پایان رقابت تنیس روی میز بانوان »جام سلامت«

ریحانه برومند
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خبر آمد، خبری در راه است!
محمد رضا نصرالله زاده 

خبر آمد، خبری در راه است! از ما گفتن بود! اگر طی هفته 

پیش رو خبر آمد که شروین اسبقییان جایگزین محمد پولادگر 

در معاونت ورزش قهرمانی و حرفه ای شده است، زیاد تعجب 

نکنید! اگر از بین این ۴ نفر باز یک نفر با رفتن اسبقییان 

به معاونت قهرمانی جایگزین او شد باز نباید تعجب کرد.

 جوانمرد، ایلکا، منعم و احمدی نفراتی هستند که صحبت آنها 

هست، هر چند که خیلی ها اعتقاد دارند که اگر جوانمرد در 

همان پارالمپیک منشا خدمت باشد بمراتب بهتر از حضورش 

در وزارت ورزش است! از معاونت بانوان هم خبرهای جدیدی 

به گوش می رسد! خبرهای که مربوط به رفتن قبلی ها و آمده 

چهره های جدید به این معاونت است! اما بد نیست این را هم 

بدانید که در خصوص مسافران وزارت هم خبرهایی به گوش 

می رسد، اما با شناختی که ما از کیومرث هاشمی داریم، بعید 

است که در غیاب کسی اتفاقی برایش در وزارتخانه تحت 

مدیریت او بیفتد و این پروسه حداقل تا زمان بازگشت آنها 

طول خواهد کشید! چنانچه جابجایی پولادگر انجام شود، 

به همراه او یکی، دو مدیر کل هم در سطح وزارتخانه جابجا 

خواهند شد، همانطور که قرار است یکی، دو معاونت دیگر 

وزارتخانه به جز معاونت ورزش حرفه ای و قهرمانی هم ادامه 

خدمت خود را در محلی به غیر از وزارت ورزش ادامه دهند! 

خلاصه کلام اینکه این هفته، هفته خبرهای خوب جابجایی در 

وزارت ورزش و جوانان است که امیدوارم این اتفاق هم بیفتد!

 

نیم فصل دوم ، پرسپولیس با مهدوی کیا 
ادامه خواهد داد

مهرشاد عنبری 

رقابت های جام ملت های آسیا و تعطیلی پیکارهای لیگ برتر 

و لیگ یک  تمام حواشی ورزش ایران بخصوص ورزش فراگیر 

فوتبال کشور را تحت الشعاع قرار داده است .

 کمتر از ده روز به پایان جام ملت ها و  شروع مجدد مسابقات 

داخلی فوتبال کشور باقی مانده است بطوریکه باشگاه 

پرافتخار پرسپولیس برای گزینه سرمربیگری و جایگزین 

یحیی گل محمدی هنوز به هیچ دستاوردی نرسیده است 

و با مذاکرات انجام شده با سرمربی تیم ملی عمان ، برانکو 

آب پاکی را روی دستان رضا درویش ریخته و پاسخ منفی به 

ایشان دادند تا مربیگری پرسپولیس همچنان در هاله ای 

از ابهام قرار گیرد  در همین گیرودار نام مهدی مهدوی کیا 

بر سر زبان ها افتاده و مدنظر مدیران پرسپولیس قرارگرفته 

و بر اساس نظرسنجی از چند کارشناس و بازیکنان سابق 

پرسپولیس این گزینه یکی از بهترین تصمیماتی است که 

پرسپولیس در این شرایط می تواند اتخاذ کند زیرا پس از اتمام 

رقابت های جام ملت ها توقع میلیون ها پرسپولیسی از این تیم 

بیشتر خواهد بود و با اصالت و ریشه دار بودن مهدوی کیا در 

باشگاه  پرسپولیس و ادامه  نیم فصل دوم رقابت ها ،  عیار خود 

را برای جامعه فوتبالی بهتر و بیشتر  مشخص خواهد کرد و 

باانگیزه و پیوند ، دانش و علوم فوتبال المان و ایران را  نشان 

خواهد داد او  گزینه ای شایسته برای هدایت باشگاه پرطرفدار 

پرسپولیس بوده که بزرگان باشگاه به سراغ ایشان رفتند .

قاسم زردکانلو: نادرجان اسکندری سلام می دانم که 

آرامی وراحت و بدون درد ورنج می دانم چون با تمام 

وجودم این حس خوب را برای تو در اعماق وجودم دارم 

حالا دیگه تو یک روح پاک و آزاد ورها از قفس جسمی 

و خدایی هستی  و زمان و مکان برایت معنی و مفهومی 

نداره و هرجا که دلت بخواد باشی همان جایی دیگه نیازی 

نیست از آلمان با هواپیما پرواز کنی بیای مشهد وتربت 

جام تا آن هایی را که دوست داری ببینی و شاد کنی  راحت 

و آسوده همه ما را می بینی و در قلبمان و در خونمان مهر 

و وفایت وصفایت را جاری می کنی دمت گرم که قبل از 

پرواز ابدیت  با همه دردها ورنج های جسمانی با کمک 

ذات پاکت تا می توانستی انرژی های خوب وصفا را بر 

سر سفره های دل های رفیقانت و دوستانت گذاشتی و 

همه را سیراب کردی  ویک شکم سیر غذای انسانیت 

دادی راستی نادر من دیشب جات خالی باوجوداینکه 

تمام روز را استراحت کرده بودم ودرتنهایی خودم رها بودم  

و مثل هر شب برای قدم زدن دور پارک ملت مشهدازخانه 

خارج شدم و پیاده روی رفتم و دوساعتی قدم زدم وهواهم 

خوب نبود و آلوده بودنفسمم خوب بالا نمی آمد و قدم هایم 

سنگین بود گویا حس غریبی داشتم نمی دانم چرا زیاد 

حال نداشتم وقتی برگشتم خونه طبق عادت  فضای 

مجازی را نگاهی کردم و در فضای مجازی خبرت را دیدم 

که حیران شدم و دقایقی سردرگم و گیج و منگ بودم  و بعد 

خبری کوتاه از تو نوشتم  و فرستادم و در سکوت تنهایی 

و خلوت خانه ام چند قیقه ای فرورفتم و ناگهان زار زدم 

وهق هق کنان بلندبلند ناله کردم واز ته دل برایت گربه 

کردم تا خسته شدم وباز در سکوت عزادارت شدم که تو 

را و صدای مهربانت را و پیام هایت را دیگر نخواهم داشت 

یک بار دیگر پیام های پر از مهر و معرفتت را و صدای گرمت 

درگوشی ام را گوش کردم وحیران و مات ومبهوت از این 

شوک ناگهانی نمی دانستم چیکار باید بکنم  یعنی نادر 

عزیز می خوام بگم در این چند سال اخیر که بیشتر  به 

هم ازنظر عاطفی و فوتبالی نزدیک شده بودیم همیشه 

برام سؤال بود که تو چرا این قدر خوبی من که کاری 

برای تو نکرده ام  نمی دانستم که تو قراره به این زودی  پر 

و بال بزنی وبه آسمان  سفر کنی راستش نادر جان من 

چندین بار در طول زندگیم باخبرهای وحشتناک حالم 

این چنین خراب شده  که اراده ام و کنترلم دست خودم 

نبوده و مثل بچه ها با تمام وجودم بغض کرده ام و فریاد 

زده ام  وحالا در هفتاد چهارسالگی من پیرمرد  بدردنخور 

سکوت خانه ام با ناله هایم برای پرواز ابدیت و آسمانی 

شدند شکست ومیدانم تو هم شاهد غم و اندوهم بودی 

که چقدر دلم برایت پر زد  رفت به سوی پروازت نازنین   توبه 

نظرم در این پنج شش سال اخیر کارهایی کردی برای 

دوستانت و فوتبال خراسان و پیشکسوتان که بی سابقه 

بوده وحالا که رفته ای وبا ما نیستی غم نبودنت را نمی دانیم 

چه جوری تحمل کنیم  روحت شاد  دلاور مهربان هوای 

زن و بچه ات و خانواده ات و دوستانت  و اهالی فوتبال را 

بازهم داشته باش که به مهربانی و معرفت تو نیازمندیم 

با مرام  قدرشناس خدا تا ابد نگهدار روح پاکت باشه 

میدانم که خدا قشنگ تو را در آغوشش گرفته و هوایت 

را دارد چون تو وجودت هم خدایی بود  نادر بلندپرواز تو 

که آن قدر خوب سر می زدی پس از پایان فوتبال هم به 

همه ما سر زدی و انرژی دادی بازهم به ما سربزن  آقای 

مهربان فوتبال خراسان  آهای اهالی فوتبال خراسان 

بزرگ من شهادت  می دهم نادر اسکندری از پاکان 

روزگار بود برایش دعا کنید تا روحش در آرامش کامل 

باشد  نادر جان میدانم خدای مهربان هوایت را داره ما  

را فراموش نکن.

محمد مایلی کهن، درباره عملکرد تیم ملی در دو 

بازی اول و پیش بینی خود درباره ادامه مسیر تیم در 

جام ملت های آسیا توضیحاتی ارائه کرد.

محمد مایلی کهن عنوان کرد: »یکی از جذابیت های 

فوتبال این است که گاهی نتیجه به گونه ای رقم 

می خورد که عکس پیش بینی ماست. یک واقعیت 

در فوتبال وجود دارد؛ اینکه تیم های قوی، حتما 

پیروز زمین نیستند. گاهی نتیجه به نفع تیم های 

ضعیف تر است.«

وی افزود: »تیم ملی ما در بازی اول با فلسطین 

۴ گل زد و اگر نگویم صددرصد، اما هشتاد درصد 

خوب بازی کرد. در بازی دوم دیدیم که علیرغم برد 

در بازی اول، ترکیب تیم با یک تغییر 5۰ درصدی 

مواجه شد و این تغییر و ترکیب ناهمگن در بازی 

ایران مقابل هنگ کنگ، منجر به ضعیف تر شدن 

عملکرد تیم ما شد.«

مایلی کهن در عین حال اضافه کرد: »خدا را شکر ما 

الان شش امتیاز داریم و صعودمان به مرحله بعدی 

قطعی است اما در مرحله یک هشتم و یک چهارم 

اگر باهوش بالا عمل نکنیم، ممکن است ضرر کنیم. 

علیرغم وجود اختلافات بین من و سرمربی تیم ملی، 

من تیم ملی کشورم را دوست دارم و آرزو می کنم 

که با وجود تمام مشکلات، همیشه موفق باشد.«

مایلی کهن در ادامه گفت: »این روزها تماشای 

مسابقات فوتبال برای بعضی از مردم مانند نان 

شب واجب است. شرایط مثل زمان ما نیست که 

می گفتند بازی فوتبال حرام است و چرا ۲۲ نفر 

به دنبال یک توپ می دوند... فوتبال فراتر از یک 

ورزش است و میزان علاقه مندانش در دنیا بسیار 

زیاد شده است.«

وی تاکید کرد: »بارها این را عرض کرده ام که این 

ورزش تبدیل به یک صنعت سود ده شده است و ضرر 

و زیانی ندارد. به همین خاطر، کشورها و دولت ها این 

رشته ورزشی را ویژه تر از سایر ورزش ها می دانند.«

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال درباره اهمیت 

تماشای فوتبال و تاثیر بردهای تیم ملی بر جامعه 

به علاقه خاص مردم به تیم ملی با وجود مشکلات 

کشور اشاره کرد و گفت: »علیرغم وجود انتقادات 

و اختلاف نظرهای مردم با برخی از مسوولان کشور 

و اینکه گاهی هم شنیده ایم که گفته شده ما این 

تیم ملی را قبول نداریم، اما از نظر من همه مردم 

از ته دلشان می خواهند که تیم ملی کشورشان 

موفق باشد و در مسابقات مختلف، افتخار آفرینی 

کند. موفقیت تیم ملی کشورمان دلیلی می شود 

که مردم برای مدت کوتاهی، غم و ناراحتی های 

مشترک ناشی از مشکلات اجتماعی و اقتصادی 

را فراموش کنند.«

وی در خصوص افزایش میزان پخش بازی های زنده 

فوتبال در پلتفرم ها و سایت های مختلف نیز گفت: 

»سانسورهای تلویزیون گاهی آزاردهنده است. البته 

که فکر میکنم پلتفرم های آنلاین نیز سانسورهای 

خودشان را دارند اما به گونه ای اعمال می شود که 

مخاطب را راضی نگه دارد. امیدوارم پخش برنامه ها 

و مسابقات ورزشی به گونه ای انجام شود که ضمن 

احترام به مخاطب، از واقعیت بازی و هیجان آن 

کاسته نشود. در این مسیر، پلتفرم های خصوصی 

مثل آپارات هم با داشتن امکانات خوبی مثل پخش 

بازی با گزارشگر اصلی و یا گزارشگران مختلف و 

تحلیل ویژه بازی ها، بستری برای سرگرمی مردم 

فراهم کرده اند که می تواند مخاطب را راضی تر 

نگه دارد.«

پدرام خسروشاهی
یادداشت

خبر سوگنامه ای برای  نادر  

مایلی کهن از صداوسیما کرد

سانسورهای آزار دهنده !
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اولین دوره آموزش داوری درجه ٣ کُو کُو به مدرسی دکتر 

سعید مقدم رییس انجمن کُوکُو کشوردرمشهد فرصتی را 

فراهم آورد تا در دومین سفر ملاقات با جامعه ورزش کُوکُو 

این استان صورت پذیرد و چگونگی گسترش وعملکردآن 

نیز مورد ارزیابی قرار گیرد. وی پشتیبانی های رییس 

 ودبیر هیات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی

 و فعالیت های کمیته کُوکُوخراسان رضوی را شایسته 

تحسین اعلام کردواعزام تیم کُوکُو بانوان استان رابعنوان 

نمایند ه ایران به عراق و انجام دیدار دوستانه با تیم ملی 

کُوکُو این کشور را ارمغان انجمن کوکو ایران به این اسُتان 

زرخیز و قهرمان پرور اعلام نمود مقدم بقا همچنین عملکرد 

این کمیته را در جوان گرایی،آموزش، بهره برداری اصولی از 

امکانات، زیرساخت ها و پتانسیل های استان برای گسترش 

کُوکُو عالی و الگو توصیف کرد. فیضی افزود:استقبال 

 شرکت کنندگان دراولّین دوره آموزش داوری درجه ٣

 و حمایت هیأت ورزش روستایی و بازی های بومی محلی 

استان نقطه عطف در اتخاذ تصمیم برای برگزاری جشنواره 

ورزشی بین المللی چندجانبه در بین علاقه مندان به ورزش 

کُوکُو با ملیت های مختلف ساکن درمشهدو شهرستان های 

تابعه استان بیان کرد رییس کمیته کوکو خراسان رضوی در 

پایان ازپیشنهاد برگزاری کلاس آموزش مربیگری درجه٣با 

اولویت معلمان ورزش و شهرستان ها تا پایان سال جاری با 

ظرفیت۶٠نفر)بانوان و آقایان(خبرداد و افزود: از اردیبهشت ماه 

سال جاری فعالیت های آموزشی ترویج کُوکُو وجذب علا 

قمندان این رشته نوپا در شهرستان های قوچان، چناران 

نیشابور، طرقبه، شاندیز، گلبهاروآموزش و پرورش مشهد 

صورت پذیرفته است و بیش از١5٠٠علاقمند با رشته 

ورزشی کُوکُو آشنا شدند.

کُوکُو خراسان رضوی بین المللی می شود

اعطای نشان کاوه به برترین های ورزش 
خراسان رضوی

 مراسم اعطای »نشان کاوه« به برترین های ورزش خراسان 

رضوی در سال۱۴۰۲ در مشهد برگزار خواهد شد.

به همت انجمن ورزشی نویسان و عکاسان ورزشی خراسان 

رضوی، مراسمی برای بهترین های ورزش خراسان رضوی 

در سال ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد.

طی این مراسم به برگزیدگان بخش های مختلف در رشته های 

ورزشی مختلف »نشان کاوه« اعطا خواهدشد.

این نشان به ابتکار انجمن خبرنگاران و عکاسان ورزشی 

استان، به برگزیدگانی که طی رأی گیری از اعضای انجمن، 

پیشکسوتان و اهالی ورزش انتخاب شوند، اعطا می شود.

»نشان کاوه« با الهام از نام سردار رشید اسلام، شهید ورزشکار 

مشهدی »محمود کاوه« طراحی شده و بناست هرساله به 

برترین های ورزش خراسان رضوی تعلق گیرد.

به گزارش روابط عمومی انجمن ورزشی نویسان خراسان 

رضوی، جزییات برگزاری مراسم، معرفی کاندیداها و نحوه 

انتخاب برترین ها، به زودی اعلام خواهد شد.

بازیکن جوان تیم سپنتای تربت حیدریه:
به دنبال سورپرایز فوتبال ایران هستیم

امیرحسین باستانی گفت: امیدوارم به روند خوب خود در 

جام حذفی ادامه دهیم و فوتبال ایران را سورپرایز کنیم.

امیر حسین باستانی در خصوص عملکرد تیم شگفتی ساز 

سپنتای تربت حیدریه که موفق شد به مرحله یک شانزدهم 

نهایی برسد، اظهار کرد: خوشحالم که تا این مرحله صعود 

کردیم و از سعید آقایی، سرمربی سپنتا که به جوانان اعتماد 

کرده ممنونم. امیدوارم این تلفیق تجربه و جوانی در تیم 

سپنتا، منجر به اتفاقاتی خوب شود و شاهد یک سورپرایز 

بزرگ برای جام حذفی امسال باشیم. هافبک ۲۰ ساله تیم 

سپنتا که مورد توجه برخی تیم ها هم قرار گرفته، افزود: همیشه 

سعی کردم بهترین خودم باشم که به لطف خدا در این مسیر 

با استاد رمضان زاده فوتبال را آغاز کردم. مهمترین نکته در 

خصوص موفقیت یک فوتبالیست، رعایت سبک و اصول 

زندگی حرفه ای است. به جز رمضان زاده، زیر نظر سعید آقایی 

کار کرده ام. باستانی گفت: بعد از یک سال تمرین با تیم، به 

مسابقات بزرگسالان رسیدم و قدر این فرصت را می دانم. در 

آن سال موفق شدیم در فینال رقابت ها حضور یابیم، هرچند 

در نهایت شکست خوردیم و از صعود به مرحله نخست لیگ 

سه بازماندیم، اما مجوز حضور در جام حذفی را کسب کردیم.

وی در رابطه با عملکرد تیم سپنتا در جام حذفی ۱۴۰۲ خاطرنشان 

کرد: در بازی نخست به علت عدم حضور تیم حریف در تربت حیدریه، 

ساده به مرحله بعد رسدیم. در مرحله بعدی با قرعه استراحت روبه 

رو شدیم و در نهایت در آخرین بازی، در ارومیه به مصاف نود رفتیم و 

در شرایطی که کمتر کسی فکرش را هم می کرد، حریف را با نتیجه 

۲ بر ۱ شکست دادیم و راهی مرحله بعد شدیم.

خبر

خبر

 ملی پوش وزن۷3کیلوگرم رقابت های جودو المپیک پکن، 

ازکرمانج های اخلاق مدار و ریشه دار شمال خراسان 

بزرگ است که درسال١٣۶٠در روستای کردنشین شیخ 

کانلو از توابع شهرستان چناران متولد گردید کسب 

عناوین قهرمانی و مدال برنز آسیا )ابوظبی( مدال برنز

Aجهان )آلمان( مدال طلا تورنمنت )ماکائو(، مدال 

طلا)ترکمنستان( مدال برنز )ازبکستان(مدال طلا) آسیایی 

تهران( مدال برنز )ترکیه(بخشی از افتخارآفرینی های این 

پهلوان است که در کارنامه زرین جودو، کوراش وچوخه 

ایران و خراسان ثبت شده است نفر پنجم المپیک پکن 

درگفتگوباهفته نامه نخست این گونه آغاز کرد: کشتی 

با چوخه از آیین سنتی، فرهنگی کرمانج ها است که نام 

آن برگرفته از نوعی تن پوش به زبان کردی می باشد.

 ازدیر بازو درطول تاریخ پرافتخارخراسان بزرگ کُرمانج 

های شریف، سلحشور و باغیرت به خوبی توانسته اند 

قداست و جایگاه این میراث و آیین سنتی کهن را با 

محتوی مذهبی و ملی حفظ و ارج نهند آن ها برای 

سلامتی،تقویت جسم و روح خویش و مبارزه باتهاجم 

اجنبی و بیگا نگان به سرزمین شان برحفظ وترویج آن 

تأکید و تلاش مضاعف نموده اند طلایه دارجودو آسیا 

درادامه به نکات قا بل توجه کشتی باچوخه وترویج 

ارزش های معنوی آن درسرزمین پهلوانی ها اشاره کرد 

و افزود:از گذشته دور تا کنون باجذب علامندان فراوان 

طوایف و قبایل مختلف وباگویش ولهجه های متفاوت 

دربسط آن تأثیربسزایی دا شته است به جرأت میتوان 

گفت:اکنون بیش از ١٠میلیون نفرازمردم استانهای 

خراسان بزرگ، تهران ومرکزی بااین رشته آشنا شده اند 

مربی اسبق تیمهای ملی جوانان و بزر گسالان کوراش 

و جودو فنون کشتی با چوخه راخاص، منحصربه فرد 

وکاملا کاربردی دررشته های ورزشی مانندکورا ش 

وآلیش اعلام کرد وی افزود:تاکنون چوخه کاران با 

اجرای این فنون توانسته اندبا قرار گرفتن درترکیب 

تیمهای ملی رشته های مشا به قهرمان وسرآمدجهان 

شوند. قهرمان بازیهای آسیایی کوراش خاطر نشان کرد: 

انتخاب نمایندگان مجلس شورای اسلامی)وحدت 

ونماد آزادی( ملت بزرگ وقوی ایران پس ازپیروزی 

انقلاب اسلامی درپیش است. بایدبامشارکت حداکثری 

دراین دوره از انتخابات درحفظ ارزش و آرمانهای وا 

لای انقلاب تلاش کنیم تا فرمایش مقام معظم رهبری 

یعنی ایران قوی ورزش قوی تحقق پیداکند جامعه 

آگاه وغیرتمند ورزش همیشه درصحنه قطعابامطالعه 

دقیق به اصلح ترین کاندیدا که خودرا متعهدبه ولایت 

ورهبری،جهادی،شجاع وبدون شعاری آن تهی می 

دانندرأی می دهند تجربه نشان داده است بعضا عده 

ای که فقط به دنبال جاه طلبی،منافع جو یی ونیل به 

اهداف شخصی می باشند وبابهانه خدمت درترویج 

جهانی کشتی باچوخه آویزان و آسیب های جبران نا 

پذیری را وارد نموده اند جایی در دل این جامعه بزرگ 

ندارند بامطالعه این آیین وسنت کهن متوجه میگردد. 

آیین مذکورهمه ساله وهمزمان با او لین روزازفروردین 

ماه و بعد از تحویل سال جدیدوآغازبهارطبیعت به نام 

مقد س چهارده معصوم در١۴روز نخست نوروز یلان 

وجوانان درگودها ومیادین خاکی وسنتی چوخه در 

قصبات، بلاد و شهرها ودرکنارزیارتگاهها گرد آمده، به 

شکرانه الهی به جشن و سرورمی پردا زند هماوردپهلوانان 

همراه بانواختن دهل و دمیدن درسرنا نیز بررونق آن 

افزون می نماید دهلی باکوبید برطبل وسرناچی با دمید 

ن درساز و جارچی با نوای جانسوز و دلنشین نجوای 

دل سر می دهند و در مدح رسول خدا وایمه معصومین 

به ثناگویی پروردگارعالم و قادر متعال می پردازند. از 

اینرو اصلاجایزنیست که بجز اهل خرد، معنویت،فتوت 

وجوانمردی را نشایدبراین آیین مذهبی وملی مردم 

مؤمن سرزمین خورشیدهشتم آسمان ولایت وامامت 

حکمرانی سلیقه ای شود تاقوانین نیزبی معنا نشوند.

علی معلومات:

یک ورزشکار حرفه ای چه مقدار  ازچوخه شِیخ کانلو تا جودو الُمپیک پکن
گوشت باید مصرف کند؟

 سید بهنام حسینی زهرائی 
کارشناس ارشد تربیت بدنی

گوشت قرمز یکی از مهم ترین منابع غذایی 

 ماست که مصرف آن برای حفظ سلامتی 

و شادابی ما بسیار موثر است. مصرف این 

گوشت به تمام گروه های سنی مخصوصا 

به ورزشکاران و بدنسازان توصیه می شود. 

مصرف گوشت قرمز می تواند تاثیر زیادی 

بر رشد عضلات داشته باشد و ازاین جهت 

بهترین جایگزین برای مکمل های غذایی 

و دارویی است. در این مطلب می خواهیم 

به فواید گوشت قرمز و ضرورت وجود آن 

در برنامه غذایی ورزشکاران مخصوصا 

بدنسازان بپردازیم. با ما همراه باشید.

کراتین ماده ای بسیار مهم برای رشد و حجیم 

سازی عضلات بدن است که مقدار زیادی 

از آن در گوشت قرمز وجود دارد. کراتین 

می تواند سوخت کافی را برای فعالیت لحظه ای 

عضلات فراهم کند و امکان فعالیت های 

شدید و طولانی را برای عضلات فراهم 

می کند. بنابراین یک ورزشکار حرفه ای 

باید گوشت را به عنوان منبع بزرگی از 

کراتین ها مصرف نماید.

گوشت قرمز علاوه بر کراتین منبع بسیار خوبی 

از کارتنین است درحالی که گوشت های سفید 

یعنی ماهی و مرغ مقدار حاوی مقدار کمی 

از این دو ماده حیاتی هستند و نمی توانند 

غذای کاملی برای یک ورزشکار حرفه ای 

باشند. ماده کارتنین نقش بسیار مهمی 

در متابولیسم نرمال چربی ها و عملکرد 

 )BCAAs( بهتر آمینواسیدهای شاخه ای

دارد. این آمینواسیدها برای رشد عضلانی 

بدنسازان بسیار مفید و حیاتی هستند.

پتاسیم یکی از مهم ترین مواد معدنی است 

که در اغلب موارد کمبود آن در برنامه غذایی 

ورزشکاران مشاهده می شود. کمبود پتاسیم 

عوارض زیادی در پی دارد که از مهم ترین 

آن ها می توان به ایجاد خلل در سنتز پروتیین 

 IGFو کاهش تولید هورمون رشد و هورمون

۱ اشاره کرد. این هورمون ها برای تحریک 

عضلات و حجیم سازی آن ها بسیار مهم 

هستند. گوشت قرمز بهترین منبع پروتیین 

برای یک ورزشکار نیز هست به طوری که 

به ازای هر ۱۰۰ گرم گوشت قرمز ۲۲ گرم 

پروتیین درجه یک به بدن ورزشکار می رسد.

ورزشکاران به آهن نیز به عنوان یک ماده 

معدنی خونساز نیاز دارند. گوشت قرمز 

یکی از بهترین منابع آهن است که از این 

نظر از گوشت مرغ و ماهی مهم تر می باشد.

از دیگر فواید گوشت قرمز می توان به وجود 

روی و منیزیم در آن اشاره کرد. روی یک 

آنتی اکسیدان است که به پروتیین سازی، 

تقویت سیستم ایمنی بدن و رشد عضلات 

بسیار کمک می کند. منیزیم نیز هم به سنتز 

پروتیین ها کمک می کند و هم موجب قدرت 

بیشتر عضلات می شود. یکی دیگر از فواید 

منیزیم کمک به تولید انسولین است که 

از مهم ترین هورمون های آنابولیک بدن 

می باشد.فواید گوشت قرمز تنها محدود به 

همین موارد نمی شود. گوشت قرمز حاوی 

دو تا از ویتامین های حیاتی یعنی ویتامین 

 B۶ است. ویتامین B۱۲ و ویتامین B۶

برای کسانی که پروتیین بیشتری دریافت 

می کنند بسیار اهمیت دارد.

      تغذیه ورزشی



»لطف علی« »مستوران«   بیان کرد

مردم تشنه گفت وگوی عاشقانه 

 بازیگر نقش »لطف علی« در سریال »مستوران۲« با تاکید بر 

این که عشق در بستر اجتماعی ما رو به انحطاط رفته است گفت: 

وظیفه هنر است که روح لطیف زندگی اجتماعی را به جمعیت 

کشورش منتقل کند. جامعه تشنه یک گفتگوی عاشقانه نرم 

و نازک و شاعرانه است.

کاوه خداشناس سریال مستوران را به قند تشبیه کرد و اظهار 

داشت: این سریال یک داستان بسیار زیبا برگرفته از ذره ذره 

خاک باستانی این سرزمین است. در طی قرون گذشته ما 

بزرگ ترین صادرکننده واژه و ادبیات و شعر به جهان بودیم. 

در خیلی از سرزمین های دنیا چنین گنجی دیده نمی شود.

این بازیگر بابیان این که مستوران۲ سراغ گنجی بزرگ رفته 

است، ادامه داد: وقتی کارگردان پنج قسمت اول را برایم 

فرستاد، من خواندم و به کارگردان گفتم عجب جای قشنگی 

را نشانه گرفته اید. مدت ها بود کسی سراغ چنین مضامینی 

نرفته بود. در دلم اثر را تحسین کردم. قلبا این نگرش را دوست 

دارم. مطمین بودم حتما یک نگاه جدی فرهنگی پشتش است.

خداشناس درباره سکانس های اسب سواری سریال »مستوران۲« 

توضیح داد: تجربه سوارکاری را از قبل داشتم. اولین بار سال ها 

پیش ۴۰ جلسه آموزش سوارکاری را گذراندم. پشت صحنه 

سریال مستوران۲ می توانست حادثه داشته باشد. ولی این 

اتفاق نیفتاد و به این خاطر از کارگردان ممنونم. چون جایی 

که حادثه خیز بود از بدلکار استفاده می کرد. علی هاشمی 

چون خودش دستیار بوده، همه چیز را شسته ورفته جلو می برد.

وی افزود: علی هاشمی در حوزه برنامه ریزی دانش خوبی دارد. 

اگر جایی آتش می گرفت یک سکانس دیگر را جایگزین می کرد. 

او سال ها برنامه ریز بوده و می داند دقیقه ها در پشت صحنه 

چقدر مهم است.

این بازیگر درباره برداشت خودش از شخصیت »لطف علی« 

گفت: خود فیلمنامه یک نقشه راه کلی به من می داد. من 

پیدا می کردم که مسایل این شخصیت چیست. در فصل اول 

گفته شد که پدر لطف علی شاعر است و هزاران بیت شعر بلد 

است و مادرش حافظ قرآن است. در خانواده شان انس و الفت 

و صمیمیت جریان دارد. میوه چنین زندگی می تواند لطف 

علی باشد. آدمی که برای عشق یک مفهوم جدی طراحی 

کرده است. او حتی در مساله سوده به خودش دروغ نمی گوید.

وی ادامه داد: لطف علی و ماه منیر انگار که میراثی رادارند با 

خودشان یدک می کشند. عشق در بستر اجتماعی ما رو به انحطاط 

رفته است. وظیفه هنر است که روح لطیف زندگی اجتماعی را 

به جمعیت کشورش منتقل کند. جامعه تشنه یک حال خوش 

است. تشنه یک گفتگوی عاشقانه نرم و نازک و شاعرانه است. 

جامعه به واژه های صیقل خورده نیازمند است. رنگ و لعاب 

قصه و لباس های مستوران ریشه در حافظه عاطفی ما دارد.

خداشناس افزود: ما همه از بچگی با این ها بزرگ شدیم. به نظر 

من لطف علی فقط شفادهنده ماه منیر نیست. شفادهنده یک 

جامعه است. دومین جمله ای که به ماه منیر می گوید این است 

که می خواهم مردم را خوشبخت کنم. زیباترین وجه شخصیتی 

او دادخواهی است. از دغدغه های شخصی خارج می شود و 

دغدغه های اجتماعی دارد.

خداشناس در پاسخ به این سوال که آیا »مستوران3« هم ساخته 

می شود گفت: وقتی این سیاست وجود داشته که فصل یک 

و دوی مستوران ساخته شود قاعدتا این سیاست ادامه پیدا 

می کند. به نظر من مستوران می تواند تا فصل صد ادامه پیدا 

کند. چون ما با دریای وسیعی از واژه، حکایت و ادبیات طرفیم.

Nakhost Honari
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ارتقای سلامت کارکنان در محیط کار 

 هفته نامه ورزشی و هنری   سال هشتم   شماره 392   
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کارمندان بهترین دارایی هر سازمان هستند و تلاش 

برای ارتقا سلامتی کارمندان می تواند منجر به کار تیمی 

 بهتر، افزایش بهره وری و کاهش مرخصی استعلاجی

 و حوادث محل کار شود.

 از یک سو یک محیط کار حمایتی و سالم به کارمندان 

کمک می کند تا سبک زندگی سالم و خوبی داشته باشند 

و از سویی دیگر وقتی کارمندان خوب باشند، شرکت ها 

نیز عملکرد خوبی دارند. درنتیجه حفظ سلامت نیروی 

کار برای کسب وکارها بسیار مهم است.

  محل کار برای کارمندان مانند خانه دوم است. آن ها 

حدود نیمی از ساعات روز و بهترین سال های زندگی 

خود را در این محیط می گذرانند. زمانی که شخصی 

زمان زیادی از زندگی خود را در یک مکان خاص سپری 

می کند  ممکن است شخصیت و کیفیت زندگی اش 

از آن محیط تاثیر بپذیرد. بر اساس این قانون کلی 

می توان گفت که کار کردن در یک محیط سالم بر روی 

انگیزه، بهره وری و سلامت جسمی و روحی کارکنان تاثیر 

می گذارد. چنین محیطی موجب افزایش رضایت شغلی 

و کاهش تعداد روزهای مرخصی کارکنان می شود. طبق 

یک تعریف ساده، محیط کاری سالم به محیطی گفته 

می شود که در آن تجهیزاتی مانند کامپیوتر، صندلی ها 

و میزها متناسب با شرایط فیزیکی کارکنان انتخاب شده 

و تعاملات اجتماعی بین همکاران با یکدیگر و کارکنان 

با مدیران برقرار است. به گفته اوپرمن، محیط کاری 

ترکیبی از سه زیر محیط اصلی فنی، انسانی و سازمانی 

است. محیط فنی به ابزارها و زیرساخت های فناوری، 

محیط انسانی به گروه ها و تیم ها و محیط سازمانی به 

سیستم ها، رویه ها، شیوه ها، ارزش ها و فلسفه سازمان 

اشاره دارد. بنابراین یک محیط سالم محیطی است 

که از این 3 منظر کاملا استاندارد باشد.

چگونه می توان سلامتی در محیط کار را ارتقا داد به عنوان 

یک مدیر منابع انسانی یا مدیر سازمان، می توانید با 

تدوین یک برنامه اختصاصی به کارمندان خود کمک 

کنید تا وضعیت سلامتی خود در محیط کار را بهبود 

ببخشند. برنامه های سلامتی کارمندان برای ارتقا 

سلامتی در محیط کار می تواند شامل موارد زیر باشد:

۱. ایجاد عادات غذایی سالم.

صرف غذا در حین انجام کار یکی از بدترین عادات 

غذایی در کارمندان است که می تواند منجر به پرخوری 

و اضافه وزن آن ها شود. ازاین رو یکی از موارد مهمی که 

به عنوان یک مدیر باید در نظر داشته باشید این است 

 که حتمًا فضایی جداگانه برای صرف ناهار کارمندان 

در نظر بگیرید. همچنین می توانید برای ارتقا سلامتی 

در محیط کار و ایجاد عادت های غذایی سالم روش های 

زیر را نیز به کار بگیرید.

به عنوان میان با میوه و سبزیجات در اتاق استراحت از 

کارمندان پذیرایی کنید.

اختصاص دادن زمان ناهار کافی به کارمندان برای 

صرف ناهار بدون استرس

تهیه وعده های غذایی سالم برای جلسات ساعت ناهار

قرار دادن یخچال در محل کار برای تشویق کارمندان 

به استفاده از غذاهای سالم خانگی به جای غذاهای 

فست فود

دقت داشته باشید که تغذیه سالم کارمندان موجب 

افزایش روحیه و انرژی آن ها می شود. مطالعات نشان 

می دهد آنچه ما می خوریم درواقع بر بهره وری ما تأثیر 

خواهد گذاشت.

۲. استراتژی های مدیریت استرس را ارتقا دهید.

استرس بزرگ ترین مانع برای انجام صحیح کارها است. 

تمامی کارمندان در محیط کار به نوعی با استرس 

درگیر هستند. استرس زیاد می تواند سلامت روان 

را از بین ببرد و مشکلات بهداشتی بی شماری ایجاد 

کند. ارایه آموزش هایی که بتواند در جهت کاهش 

استرس و افزایش توانایی های مقابله با آن موثر باشد 

یکی از راهکارهای ارتقا سلامتی در محیط کار است 

 که می تواند به ایجاد محیطی سالم و شاداب منجر

 شود.

خبر

فروش سینماهای خراسان رضوی از ۱۲۰ 
میلیارد گذشت

 رییس گروه امور سینمایی، سمعی و بصری اداره کل فرهن

گ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی از فروش ۱۲۰ میلیارد 

تومانی سینماهای استان در ۱۰ ماه امسال خبر داد.

سوسن محمد زاده درباره تعداد مخاطبان سینماهای خراسان 

رضوی در ۱۰ ماه امسال، اظهار کرد: از ابتدای فروردین تا 

پایان 3۰ دی ماه 5۲ فیلم اکران شده در سینماهای خراسان 

رضوی بیش از ۲ میلیون و 9۰۰ هزار نفر مخاطب داشته است.

وی با اشاره به افزایش 9۸ درصدی مخاطبان سینما در 

خراسان رضوی در ۱۰ ماه امسال نسبت به وضعیت مشابه 

در سال گذشته، بیان کرد: در ۱۰ ماه سال گذشته، ۴۶ فیلم 

روی پرده در سینماهای خراسان رضوی بیش از یک میلیون 

و ۴59 هزار نفر مخاطب داشت.

رییس گروه امور سینمایی، سمعی و بصری اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی خراسان رضوی درباره کل فروش فیلم های 

اکران شده در ۱۰ ماه امسال، گفت: 5۲ فیلم روی پرده در 

مجموع ۸3 هزار و ۶۸9 سانس به فروش رفته که میزان 

فروش کل را به بیش ۱۲۱ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان 

رسانده است.

محمدزاده با اشاره به مقایسه میزان فروش سینماهای خراسان 

رضوی نسبت به مشابه سال گذشته، افزود: در ۱۰ ماه سال 

گذشته ۴۶ فیلم روی پرده بود که درمجموع ۶۴ هزار و ۲۸ 

سانس به فروش رفته که میزان فروش کل را به بیش از ۴۲ 

میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان رسانده بود.

فیلم های »فسیل« با بیش از 3۰9 میلیارد تومان، »هتل« 

با بیش از ۲3۴ میلیارد تومان، »شهر هرت« با بیش از ۷۷ 

میلیارد تومان، »بچه زرنگ« با بیش از 5۶ میلیارد تومان و 

»ویلای ساحلی« با بیش از ۴۲ میلیارد تومان جزو پنج فیلم 

پرفروش کشور از ابتدای امسال بوده اند.

رشد ۵ درصدی گیشه زمستانی 
سینماهای کشور در دی ماه، حدود ۱۴۲ میلیارد تومان 

فروختند که این مبلغ، 5 درصد بیشتر از مدت مشابه ماه 

گذشته بوده است.

سینماها در دی ماه، موفق شدند تا با جذب 3 میلیون و 3۰۰ 

هزار مخاطب، به گیشه ۱۴۲ میلیارد تومانی دست یابند.

این عملکرد درنتیجه ۷۴ هزار سانس نمایش فیلم در سینماهای 

سراسر کشور بوده است. با این آمار، مشخص می شود که 

سینماها توانستند گیشه خود را به نسبت مدت مشابه ماه 

گذشته، 5 درصد رشد دهند که این میزان نیز می تواند درنتیجه 

افزایش بهای بلیت برای روزهای سه شبه و سانس های پایانی 

دو روز انتهایی هفته باشد.البته سینما در دی ماه به دلایلی 

چون آغاز امتحانات دانش آموزان و دانشجویان و البته مواردی 

چون آلودگی هوا و برودت نسبی، نتوانست میزان مخاطبان 

خود را به نسبت آذرماه افزایش دهد و در همان مدار ماه گذشته 

باقی ماند.وجود تعطیلات فرخنده در دومین ماه زمستانی و 

البته پایان یافتن امتحانات دانش آموزان و دانشجویان، دو 

سیگنال مثبتی است که می تواند در بهمن ماه به افزایش 

شاخص  رشد مخاطب بیانجامد.در نخستین ماه زمستانی، 

هتل، آخرین ماه صدرنشینی خود را جشن گرفت. این کمدی 

موفق شد تا در دی ماه، با جذب ۸۶۱ هزار مخاطب، فروشی 

معادل 3۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان داشته باشد.هاوایی 

با آن که از نیمه های دی ماه به ناوگان اکران اضافه شد اما 

حسابی خوش درخشید و موفق شد تا با 5۷۴ هزار مخاطب 

و گیشه 3۰ میلیاردی، در رده دومین فیلم پرمخاطب این ماه 

جا خوش کند. این آمار به روشنی گویای آن است که هاوایی 

تا چه اندازه می تواند خود را در جدول فروش امسال سینمای 

ایران بالاتر بکشد.

مربی کاراته خراسان رضوی که به عنوان فرمانده 

نظامی فلسطینی در فیلم تلویزیونی »خرچنگ زرد« 

به ایفای نقش پرداخته است می گوید: فیلم هایی با 

ژانر رزمی در سینمای ما کمرنگ و بی رونق است .

 علی اصغر دهقان نیری با بیان این مطلب گفت: 

حضور ورزشکاران حرفه ای در فیلم های تلویزوینی 

و سینمایی در کشورمان سبقه و تاریخچه بسیار 

طولانی دارد و بسیاری از این هنرمندا در نقش های 

اکشن و جنگی موفق عمل کردند اما برخی هم 

خیلی زود افول کردند و سینمار ا ترک گفتند در 

همین رابطه با یکی از هنرمندان ورزشی خراسان 

که درفیلم تلویزیونی »خرچنگ زرد« به کارگردانی 

ایفای نقش کرده و در به عنوان فرمانده نظامی 

فلسطینی در برابر نظامیان اسرائیل قرار می گیرد 

و از هنر رزمی خود در مبارزه با سربازان تا دندان 

مسلح اسرائیل مبارزه و مقاومت می کند و در نهایت 

با رشادت و از خود گذشتگی موفق به پیروزی در 

برابر یک جنگ نابراربر میشود این مربی کاراته در 

خصوص حضورش در این فیلم می گوید: با توجه 

به این ۲دختر من هنرمند و بازیگر هستند و ارتباط 

خوبی با این هنرو همچنین کارگردانان و بازیگران 

دارند من را هم تشویق کردند که در عرصه فیلم و 

سینما به دلیل فیزیک ماسبی که دارم حضور پیدا 

کنم و با توجه به توانایی شخصی در نقش هایی که 

پیشنهاد شد بر آن شدم که در این فیلم »خرچنگ زرد« 

حضور پیدا کنم. دهقان نیری در خصوص رشته های 

رزمی می گوید: رشته ی رزمی شاخه ها ی زیادی 

دارد و معتقدم یک ورزشکار موفق کسی است که 

قارد باشد از هنرش به خوبی استقفاده کند<اخلاق 

مداری و فرهنگ پهلوانی را در ذهن و جسم خود 

نهادینه سازد و از هنر خود برای رسیدن به اهداف 

تعریف شده بهره ببرد. وی در خصوص رویکرد برخی 

 از ورزشکاران به ورزش های سخت و زیر زمینی 

می گوید: ورزشهای زیر زمینی که جوان های زیادی 

رو جذب خودش کرده بخاطر نبود امکانات کافی 

برای جوانها باعث آسیب دیدن و صدمه فکری و 

جسمی زیادی می شود که امیدوارم خانواده ها 

به این مهم توجه کنند تا جوانانشان مسیر درست 

و صحیح را در ورزش طی کنند.ورزش های رزمی 

زیر زمینی آسیبهای زیادی را به ارمغان می آورد که 

پسندیده نیست. فرهنگ سازی غلط میتواند جوانها 

را به دام مسابقات زیر زمینی خطرناک بکشاند هدف 

یک کاراته کا در میدان مبارزه چیست؟ هنگامی که 

کاراته کار وارد زمین مسابقه میشود فکروذهنش آزاد 

و در تلاش است برای رسیدن به هدف خود مبارزه 

کند صبر وادب و استقامت و احترام به پیشکسوت 

از ارکان مهم این ورزش رزمی می باشد.من درکنار 

کاراته به ورزشهایی دیگر نیز پرداختم تا بتوانم 

استقامت بدنی خودم را بالا ببرم ودر سبکهای 

آزاد نیز شرکت کنم آمادگی جسمانی وانگیزه ای 

بالابرای مسابقات رینگ آزاد نیز داشتم این روحیه 

مرا ترقیب میکرد برای بادیگاردی و ورزشهای سخت 

که باروحیه من نیز سازگار است ومن بادیگاردشدم 

. با بازیگری چگونه آشنا شدین ؟ باورود دخترانم 

فایزه وفرحنازدهقان نیری به عرصه بازیگری من که 

به حمایت از او همیشه کنارش بودم با سرکارخانم 

اقبالی و جناب جعفر آبادی آشناشدم واز من دعوت 

به بازی در فیلم خود کردن ومن به خاطر ورزش 

بدنی ورزیده وآماده ای داشتم ودر کنارش روحیه 

ای لطیف رانیز دارم برای همین این پیشنهاد را 

پذیرفتم در این فیلم نقش فرمانده کل حذب الله 

ایفای نقش کردم ودر ادامه نقشهای بادیگاردی و 

نیز چند کارطنز نیز انجام دادم و خوش حالم که این 

ورزش به من در زندگی کمکهای زیادی کرد زمان 

شروهع به ورزش ،اولین مربی شما و سابقه حضورتان 

در کاراته؟ از سال ۱3۸۴ شروع به ورزش کردم و 

نخستین ئمربی من در این رشته شیهان بیدخام 

بود و پیوستن من به این رشته را مدیون خانواده 

می دانم که مسیر حرکت به این سمت را هموار 

ساختند. توصیه به شاگردان در هنر رزمی کاراته؟ 

من به شاگردانم صبر وروحیه بالارا همیشه گوش 

زد میکنم تا موفق باشند. اهمیت ساخت فیلم های 

رزمی و حضور رزمی کاران در این عرصه چیستت؟ 

یکی از ژانرهای پرمخاطب، پرطرفدار و سودآور که 

می¬تواند به اقتصاد سینمای ما و کشاندن مخاطب 

مشتاق به سینما کمک کند، ژانر اکشن و زیرژانر 

آن هنرهای رزمی است. فیلم¬نامه، کارگردان و 

هنرهای رزمی مواد لازمی هستند که برای ساخت 

این نوع فیلم¬ها )چه در غالب فیلم کوتاه و چه در 

غالب فیلم بلند( به آن¬ها نیاز است. جالب است 

که بدانید تمام این مواد لازم را به وفور در اختیار 

داریم. )مثل همان لیوان آبی که روی میز من بود( 

ایران دارای ادبیاتی بسیار غنی و پربار چند صد 

ساله با بزرگان ادبی قدیم و جدید شناخته شده 

در کل دنیا است. 

وی در ادامه گفت: گروهی سینما را صرفاً هنر پن 

می دانند و مفاهیمی همچون جذب مخاطب، 

سرگرمی سازی، بازار فروش و بازگشت سرمایه برای 

آنان بی معناست. گروهی دیگر معتقدند با توجه 

به پیشینه  فرهنگی، تاریخی، مذهبی و اجتماعی 

خودشان باید ژانرهای بومی و مرتبط با این مفاهیم را 

تولید و ابداع کنند. این افراد به خود و به درون جامعه  

خود نگاه کرده و ژانرهای سینمایی منطبق بر اصول 

اخلاقی، فرهنگی و تاریخی خود را ایجاد و تعریف 

می کنند. این نکته اهمیّت زیادی دارد؛ زیرا ایجاد 

ژانرهای جدید باعث رشد سینما در کلیّت می شود.

مربی کاراته و بازیگر »خرچنگ زرد« مطرح کرد

 سینمای ایران محروم از ژانر رزمی

سید معین امامی میبدی

مجید خروشی
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گفت و گو با بازیگرجوان »خرچنگ زرد

 اعتماد به نفس ،رمز موفقیت
 در بازیگری است

 مجید خروشی

برای نخستین بار نیست که جلوی دوربین رفته است بلکه قبل 

از حضور در فیلم تلویزیونی با موضوع جنگ غزه در چند فیلم 

کوتاه و تله فیلم نقش گرفته است نرگس یکی از نمایش هایی 

است که حضوری پررنگ را از این بازیگر جوان به نمایش گذاشته 

است و هم اکنون به عنوان فرمانده فلسطینی در فیلم تلویزیونی 

»خرچنگ زرد« به ایفای نقش پرداخته است.

 مهدی نوری متولد۱3۶۷ بازیگر مشهدی فیلم تلویزیونی 

»خرچنگ زرد« که کارش را از پشت دوربین در نمایش شروع کرده 

است در باره این فیلم می گوید: تم و موضوع فیلم با مقتضیات 

روز همخوانی دارد و چون مظلومیت مردم غزه را به تصویر کشیده 

است احساسی، عاطفی و بسیار مهیج و هیجانی است و چون 

علاقه زیادی به حضور رد فیلم های اخلاقی و جنگی داشتم 

به چیشنهاد دستیار کارگردان در این فیلم حضور پیدا کردم و 

خیلی خوشحالم که توانستم اندکی ادای دین کنم و مرهمی 

برچشمان اشک آلود کودکان غزه باشم چون به عنوان یک 

نظامی فلسطینی در برابر ظام فرماندهان اسرائیلی ایستادم 

و جانانه مبارزه کردم. وی می گوید بیش از ۶سال است که کار 

هنری انجام می دهم و بیشتر در پشت صحنه و تصویر برداری 

حضور داشتم چنددوره اموزش بازیگری رفتم وبعد۴سال رفتم 

جلودوربین وتواین ۲سال ۶تافیلم داستانی بازی کردم.

 درکنارهنرمندان بزرگواروعزیزمون ازبچگی ارزوی بازیگری 

داشتم که در نهایت باتلاش فراوان وارداینکارشدم وانشالله تلاش 

میکنم که تبدیل به یک بازیگر حرفه ای شده و واردسینمابشم 

چون ارزوی هربازیگری این است که فیلمش روی پرده سینما 

به نمایش عمومی در آید. 

کارگردان مشهدی »خرچنگ زرد«بیان کرد

تصویری متفاوت از فرماندهان شجاع حماس درغزه 

خبر

مجید خروشی: فیلم تلویزیونی »خرچنک 

زرد« روایت مبارزان فلسطینی در نوار 

غزه در برابر دژخیمان رژیم غاصب 

اسراییل است،که مراحل تدوین را 

پشت سر گذاشت.جنگی نابرابر در 

برابر دشمن تادندان مسلح که به 

کودکان و زنان غزه رحم نکرد .

تصویری از مقاومت فرماندهانی که 

خاک وطن را توتیای چشم کردندو تا پای 

جان و آخرین قطره خونشان از سرزمین 

مادری با غیرت و از خود گذشتگی دفاع 

کردند.فریادشان جهان را به تحرک 

درآورد و جهانی را بیدار ساخت.  محمد 

مهری جعفر آبادی کارگردان مشهدی 

و اصالتا کرمانج قوچان در باره مسیر 

تهیه فیلم تلویزیونی »خرچنگ زرد« می 

گوید: در ابتدا نام فیلم آتش بس بود 

که بنا به اینکه این نامی تکراری است 

با مشورت نام فیلم را به »خرچنگ زرد« 

تغییر دادیم. خوشبختانه با همکاری 

یکی از دوستان کاشمری موفق شدیم 

رضایت مسوولان و فرماندهان کاشمر 

را برای ساخت و تهیه لوکشین ها و 

تصویربرداری محیطی برا ی این فیلم 

را جلب کنیم و با توجه به زمانی که برای 

فیلم برداری داشتیم موفق نشدیم فیلم 

را به جشنواره عمار و دهه فجر امسال 

برسانیم امیدواریم تا ابتدای سال آینده 

فیلم را به مرحله اکران برسانیم.  وی 

بیش از ۲۰ سال است که در صنعت 

سیمنا فعالیت می کند درباره بخشی از 

مشکلات تهیه فیلم می گوید: انتخاب 

لوکشین و صحنه های تصویربردرای 

با توجه به منطقه آب و هوایی کاشمر 

مشکلاتی را ایجاد کرد که خوشبختانه 

با همکاری مدیریت شهری موفق شدیم 

با انتخاب محل های مناسب پادگانی 

با همکاری سپاه امام رضا)ع( کاشمر 

که با شرایط جنگی مناطق مسکونی 

غزه و فلسطین هم خوانی داشت به 

پایان ببریم .این فیلم کاملا به زبان 

فارسی است و در بهترین گریمورها و 

طراحان لباس در تاثیر پذیری فیلم بر 

مخاطب استفاده کردیم. جعفر آبادی 

۸فیلم رادر کارنامه هنری خوددارد 

که به نمایش عمومی در آمده است 

ازجمله: تکلیف )با موضوع اهدای عضو 

(،عرفان)با موضوع نماز اول وقت(،سد 

معبر)با موضوع اجتماعی مشکلات و 

کاستی هایی که سدمعبر ایجاد می 

کند( را می توان نام برد . تهیه کننده 

فیلم خرچنگ زرد در ادامه با اشاره 

به این که در این فیلم بومی سازی 

کردم و تلاش شد از هنرمندان بومی 

خراسان در این فیلم استفاده کنیم 

.البته به دلیل شناختی که داشتم 

و  تهران،اراک  از هنرمندان  برخی 

کردستان را در این فیلم نقش دادیم 

وی می گوید: فیلم را برای حضور در 

جشنواره ها و کسب جایزه نساختم 

بلکه بر حسب حمایت از انسانیت و 

نوع دوستی سرمایه گذاری کردم و 

هیچ انتظاری از مدیران ندارم فقط 

دوست دارم این مجموعه برای اینکه 

فریاد مظلومیت مردم فلسطین را در 

جهان نشان دهد به نمایش عمومی 

گذاشته شود. کارگردان و تهیه کننده 

فیلم تلویزیونی »خرچنگ زرد« در 

خصوص عدم استقبال هنرمندان 

مشهدی پایتخت نشین در سریال 

ها و نمایش هایی که کارگردان مشهدی 

دارند و یا نمایش در کلانشهر مشهد 

مقدس ساخته میشود می گوید: این 

هنرمندان برند سینمایی هستند و برای 

حضور درفیلم ها دستمزد بالایی طلب 

می کنند که ما از عهده آن بر نمی آییم 

مشکل اصلی ما در تهیه فیلم های 

تاثیرگذار در شهرستان نداشتن حامی 

مالی است اگر تلویزیون و انجمن های 

سینمایی برای سرمایه گذاری قدم به 

شهرستانها بزارند قطعا سینمای کشور 

ترقی پیدا می کنند .

 مطالعه موثر یکی از اصولی ترین عوامل برای موفقیت 

در امتحانات و دوره های تحصیلی است. این رویکرد، 

که بهتر به آن "رویه های یادگیری موثر" گفته می شود، 

شامل استراتژی ها و تکنیک های مختلفی است که به 

دانشجویان و دانش آموزان کمک می کنند تا مفیدتر 

و با اثربخشی بیشتری مطالعه کنند.

۱. خلاصه نویسی و گرفتن یادداشت های مؤثر یکی از 

روش های اساسی مطالعه موثر، توانایی خلاصه نویسی و 

گرفتن یادداشت های مؤثر است. این روش می تواند به شما 

کمک کند تا مطالب را بهتر فهمیده و به خاطر بسپارید.

 ۲. اعمال تکنیک های یادگیری عمیق استفاده از 

تکنیک های یادگیری عمیق مانند ایجاد ارتباط بین 

مفاهیم، توضیح و توضیح دادن مفاهیم به دیگران 

)یادگیری مبتنی بر تفسیر( و بازخوانی فراتر از تکرار 

سطحی می تواند برای بهره وری هنگام مطالعه و درک 

عمیق مطالب مفید باشد. 

3. استفاده از تکنیک های تدریس به دیگران به عنوان 

یکی از بهترین روش ها برای یادگیری، توانایی تدریس 

به دیگران می تواند به شما کمک کند تا مطالب را بهتر 

درک کرده و در حافظه ی خود پایدارتر کنید.

 ۴. اجرای تمرینات با اهداف مشخص تعیین اهداف 

مشخص برای خود و اجرای تمرینات مطالعه با هدف 

یادگیری و درک عمیق تر مطالب می تواند به شما کمک کند 

تا تمرکز بیشتری داشته و از مطالب بیشتری بهره ببرید. 

 5. استراحت منظم آموزش های علمی نشان می دهد 

که استراحت منظم و مدیریت مناسب زمان مطالبه 

می تواند بهبود انگیزه، تمرکز و بهره وری در فرآیند 

یادگیری داشته باشد.

روش های مطالعه موثر

پدرام خسروشاهی

چند نکته قابل تامل در جشنواره تاتر فجر
روزبه حسینی که به عنوان یکی از اعضای هیات انتخاب آثار 

مرور بخش مسابقه صحنه ای جشنواره تاتر فجر، با این رویداد 

هنری همکاری داشته، تاکید کرد به طرز شگفت انگیزی، 

کفه کیفیت تولیدات استان ها نسبت به نمایش های تهران 

سنگین تر بود.

این نویسنده و کارگردان تاتر درباره شیوه ارزیابی نمایش های 

متقاضی این بخش از جشنواره گفت: فیلم آثار زیادی برای 

شرکت در بخش مرور به دبیرخانه ارسال شده بود که متأسفانه 

به صورت تقریبی حدود ۲۰ درصد آن ها ازلحاظ صوت و تصویر 

قابلیت لازم و کافی را برای تشخیص درست کیفیت نمایش 

ازنظر شنیداری و دیداری نداشتند.

او ادامه داد: امیدوارم سال بعد، گروه ها به کیفیت فیلم های 

ارسالی از آثارشان توجه داشته باشند، چراکه نمی توان با 

توجه به محدودیت زمان، فیلم بعضی آثار را دو یا سه بار به 

تماشا نشست.

این کارگردان گفت: قطعا نمایش های ارسال شده به بخش 

مرور این دوره از جشنواره، نماینده کل آثار روی صحنه در 

طول سال نبودند و شاید تنها یک سوم تولیدات اجراشده 

را تشکیل می دادند.

حسینی، درباره کیفیت اجرایی و محتوایی نمایش هایی هم 

که دیده است، توضیح داد: ما امسال در این بخش باکیفیتی 

نسبی روبه رو بودیم؛ در تقسیم بندی کیفی آن ها می توان 

گفت آثار خیلی خوب و خیلی بد داشتیم و بخش عمده ای 

هم متوسط بودند.

او افزود: آثار متوسط، حرفی تازه  در فرم، محتوا و درام به 

مخاطب ارایه نمی دادند. درواقع باید گفت آثار کم خاصیتی 

بودند که متاسفانه برخی از آن ها جزو نمایش های اجراشده 

در تهران به شمار می رفتند.

حسینی اضافه کرد: هنرمندانی که تازه وارد عرصه هنرهای 

نمایشی می شوند، به سمت الگوهای امتحان پس داده ازلحاظ 

نوع تاتر، شیوه اجرایی و انتخاب بازیگر می روند. بنابراین 

حرف جدیدی در فرم و محتوای خلاق برای گفتن ندارند.

یک شگفتی و چند نکته قابل تامل در جشنواره تاتر فجر

او درباره نقطه قوت آثار رسیده به این بخش نیز توضیح داد: 

باوجود تمام کاستی ها، تنوع ژانریک در آثار رسیده، فوق العاده 

خوشحال کننده است. ما شاهد تعدد ژانر و محتوا در این 

رویداد بودیم؛ ولو با سطح عمدتا متوسط. این نشان می دهد 

ماهیت تاتر ما، وابسته به محتوای خاص یا تک ژانر نشده 

است. همچنین ما شاهد انواع و اقسام رویکردهای اجتماعی، 

اقتصادی، فرهنگی و بومی در اشکال متفاوت هستیم.

این نویسنده، با اشاره به گسست بین نمایشنامه نویسان و 

کارگردانان تاتر گفت: بسیاری از کارگردانان تاتر اصلا کتاب 

نمی خوانند. در حال حاضر، بیش از ۱۰ انتشارات مشغول به 

چاپ نمایشنامه هستند اما هیچ کدام از این نمایشنامه ها )که 

اغلب کارهای قابل اعتنای نسل جوان تاتر هم هستند( اجرا 

نمی شوند. کارگردانان جوان یا با اصرار، خودشان دست به قلم 

شده اند، یا صرفا با ادعای داشتن فرم و تکنیک تازه همچنان 

به دنبال متون اجراشده توسط دیگر همکاران خود هستند.

او افزود: جای سوال است که چرا کارگردان ها به عنوان محور 

اصلی هر اجرا از نمایشنامه های معاصر خود بهره نمی برند؟! 

چرا از نمایشنامه به عنوان هسته اصلی اثر غافل هستند و با 

گفتمان روز نمایشنامه نویسی جلو نمی روند؟ چرا ما شاهد 

تکرار متونی هستیم که بارها روی صحنه اجراشده اند؟ 

مگر نمی دانیم پله نخست و اساسی یک نمایش، انتخاب 

نمایشنامه و بعد چگونگی رویکرد به آن است؟

حسینی ادامه داد: البته ذکر این نکته ضرورت دارد که 

باوجود فضای نسبتا بازتر برای اجرای نمایشنامه های خارجی، 

خوشبختانه کارگردانان جوان ما به سمت متون ایرانی و 

اجرای آن ها گام برداشته اند و این نیک و امیدآفرین است.

او درباره معیار و شاخصه انتخاب آثار نیز افزود: بنا بر تاکید 

رییس و دبیر محترم جشنواره در گام نخست، بیش از همیشه 

بر کیفیت و در دومین گام بر تنوع آثار توجه داشتیم. به طرز 

شگفت انگیزی، کفه کیفیت آثار سایر استان ها نسبت به 

تهران سنگین تر بود. هنرمندان استان هایی چون خراسان 

رضوی، آذربایجان شرقی و غربی، یزد و اصفهان درزمینهٔ 

خلق آثار باکیفیت، شتاب چشمگیری دارند. البته از دیگر 

استان ها هم کارهای خوبی داشته ایم.

عضو هیات انتخاب آثار »مرور صحنه ای« با اشاره به شعار 

جشنواره مبنی بر »نشاط، امید و همدلی« تاکید کرد: افزایش 

آثار کمدی، نشان از توجه هنرمندان به بعُد نشاط دارد. البته 

باید دانست که گروه های نمایشی با توجه به ذایقه مخاطب 

به این سمت گرایش دارند.
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